
اقتصادی 6

گروه اقتصادی - بازار خودرو منتظر تغییر 
قیمت از کارخانه تا بازار است، اما برخورد های 
سلیقه ای برخی متولیان نتایج مطلوبی را به همراه 

نخواهد داشت.
صنعت خودرو یکــی از صنایع پر فراز و 
نشیب و البته با حاشیه در کشور است که هر ساله 
قیمت گذاری آن دست خوش تغییراتی می شود. 
چندین سال اســت که خودرو بر اساس قیمت 

گذاری دستوری، به فروش می رسد.   
شــورای رقابت که به عنوان نهاد اصلی در 
قیمت گذاری خودرو مشغول به کار بوده، بیش 
از ۱۰ سال است که فعالیت خود را در این زمینه 
آغاز کرده اســت. یعنی در اصل می توان گفت 
که یکی از مهم ترین اقدامات شــورای رقابت، 
قیمت گذاری دستوری خودرو های داخلی و به 

عبارتی تعادل قیمت این خودرو ها است.
این نهاد در اصل با هدف تســهیل فعالیت 
بخش خصوصــی در عرصه اقتصاد و همچنین 
کاهش ریسک این بخش شکل گرفت تا به نوعی 
انحصــار بازار های رقابتی را کاهش و به تدریج 
از بیــن ببرند. به همین منظور، مرکز ملی رقابت 
بر اســاس موضوع ماده ۵۳ اصلاح برخی مواد 
از قانون برنامه چهارم توسعه کشور و همچنین 
اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، 
تشکیل شده است. از سال ۸۸ این شورا فعالیت 
خود را تا بهمن ســال ۹۷ ادامه داد تا وزیر وقت 

صمت آمد و پس از آن اعلام شــد که شــورای 
رقابت باید از قیمت گذاری خودرو خارج شود، 
پس از آن فعالیت این شورا متوقف شد تا اینکه 
زمزمه های بازگشت شــورای رقابت به قیمت 
گذاری دســتوری خودرو از نیمه دوم سال ۹۸ 

آغاز شد.
در آن بــازه زمانی، بــازار خودرو چندین 
شــوک قیمتی را تجربه کرد تا بازگشت شورای 
رقابــت قوت گرفت. این شــورا وظیفه قانونی 
خود می دانــد تا در امر نظارت بر قیمت گذاری 
محصولات تولیدی دو خودروساز بزرگ کشور، 

ایران خودرو و سایپا را برعهده داشته باشد.
پس از آن شورای رقابت به قیمت گذاری 
خودرو پرداخت تا اینکه کمیته خودرو، سازمان 
حمایت و شــورای رقابت در اردیبهشت امسال 
جلسه ای برگزار کردند و در آن برای بازار خودرو 
تصمیم گرفتند تا در نهایت مبنی بر این شــد که 
شورای رقابت به قیمت گذاری دستوری خودرو 
وارد شود و پس از آن قیمت های جدید به بازار 
اعلام شد. اکنون چند روزی است که انتقادهایی 
بر قیمت گذاری دســتوری خودرو وارد شــده 
اســت. کمیته سیاست گذاری خودرو در جلسه 
اخیر خود تصویب کرد قیمت گذاری خودرو، 

تا زمانی که طرح مجلس برای عرضه خودرو در 
بورس نهایی شــود، از شورای رقابت به سازمان 
حمایت مصرف کنندگان منتقل شود، دلیل این 
امر نیز افزایش زیان خودروسازان به  واسطه روند 

صعودی هزینه های تولید است.
قیمت گــذاری خــودرو در زمین و 

آسمان مانده!
رضا شــیوا رئیــس شــورای رقابت ، در 
خصوص خبری مبنی بر اینکه آیا قیمت گذاری 
خودرو از شــورای رقابت به ســازمان حمایت 
منتقل می شــود یا خیر، گفت: این خبر را شنیده 
ام که چنین تصمیمی گرفته شده است، همانطور 
که همه اطلاع دارند شورای رقابت بر اساس ماده 
۵۸ اصل ۴۴، عمل می کند. او بیان کرد: یعنی جزو 
وظایف شــورای رقابت است که برای کالا های 
انحصاری و غیر انحصاری قیمت گذاری انجام 
دهد که هم اکنــون نیز اینکار را انجام می دهیم، 
اما در این رابطه چند نکته خیلی خوب اســت تا 
بیان شود. شیوا بیان کرد: در وزارت صمت از آن 
زمانی که ما در شورای رقابت فعالیت می کنیم، ۵ 
تا ۶ وزیر عوض شده است، هر وزیری که عوض 
شده است قصد دارد بازار خودرو را ظرف یک تا 
دو ماه سر و سامان دهند. این مقام مسئول گفت: 

وضعیــت بازار خودرو به این راحتی ها ســر و 
سامان پیدا نمی کند چرا که ما کمبود تولید داریم، 
وزارت صمــت باید تلاش کند تولید را افزایش 
دهد، باید سرمایه گذاران دیگر را تشویق کنند که 
در این بازار سرمایه گذاری کنند تا تولید خودرو 
افزایش پیدا کند. رئیس شــورای رقابت تشریح 
کرد: با بالابــردن قیمت به هیچ وجه نمی توانیم 
خودروســازان را از این وضعیت کنونی نجات 
دهیــم، یک بار این اتفاق افتــاد یعنی بهمن ۹۷ 
وزیر وقت صمت آمد بر اســاس ابلاغیه سران 
قوا گفت شــورای رقابت باید از قیمت گذاری 
خودرو خارج شود و ماهم چاره ای نداشتیم و از 
قیمت گذاری خارج شدیم، اما به مراجع قانونی 
شــکایت کردیم، از بهمن ۹۷ تا اردیبهشت ۹۹ 
مجدد گفتند شورای رقابت باید به قیمت گذای 
خودرو برگردد و حق با شــورای رقابت بود. او 
افزود: اگر از بهمــن ۹۷ که آن ها قیمت گذاری 
خودرو را به عهده گرفتند تا اردیبهشت ۹۹، وزیر 
صمــت باید یک ارزیابی کند که وزارت صمت 
زمانــی که قیمت گذاری را در دســت گرفت، 
چیکار کرد؟ آشفته ترین وضعیت را در آن دوره 

داشتیم؟
این مقام مسئول گفت: در آن زمان بیشترین 

زیان را خودروسازان کردند. خود خودروسازان 
بیان می کنند بیشترین زیان را در آن زمان داشتند 
که قیمت گذاری خودرو دست وزارت صمت 
بــود. او ادامه داد: اگر می توانســتند کاری انجام 
دهنــد همان زمان انجام می دادند، خود وزیر که 
کاری انجام نمی دهــد، بلکه بدنه وزارت خانه 
اســت که انجام می دهد و اکنــون بدنه تغییری 
نکرده اســت. رئیس شــورای رقابت ادامه داد: 
همین تئوری ۵ درصد زیر قیمت حاشیه بازار را 
آن زمان هم مطرح کردند. در حال حاضر هم این 
پیشــنهاد را مطرح کردند باید از آن ها سوال کرد 
که در آن زمــان وزیر صمت همین آیین نامه را 
پیاده کرد پس چرا عملی نشد؟ چرا تولید افزایش 
نیافــت؟ ما که حدود ۱۹ مــاه از قیمت گذاری 
خودرو خارج شــدیم پس چرا بازار خودرو سر 

و سامان پیدا نکرد؟
او ادامــه داد: اولا، چون قانون ما را موظف 
کرده است هیچکس نمی تواند هیچ مصوبه ای را 
تصویــب کند که قدرت ما را بگیرند، مگر اینکه 
خود قانون گذار بیاید و بگوید که شورای رقابت 
شما دیگر وظیفه قیمت گذاری خودرو را ندارید 
و ماده ۵۸ را تغییر دهد بعد از آن فرموندن که به 

تایید سران ۳ قوه برسد.

رئیس شورای رقابت تشریح کرد: سران ۳ 
قوه هم در گذشته تایید کردند، اینها، چون قانون 
گذار بودند حتی ســران ۳ قوه هم نمی توانستند 

قانون را تغییر دهند.
انتقــاد وزیر صمــت از قیمت های 

دستوری خودرو
با وجود اینکه شورای رقابت مدعی قیمت 
گذاری دســتوری است، وزیر جدید صمت بر 
قیمت گذاری دســتوری خودرو نیز گله هایی 
دارد.   علیرضا رزم حسینی وزیر جدید صمت  با 
بیان اینکه قیمت های دستوری، صنعت خودرو 
کشــور را با زیان هنگفت روبرو کرده اســت، 
گفت: با توجه نوع قیمت گذاری، شاهد سه نوع 
قیمت مصوب، تمام شده و قیمت بازار هستیم. 
در شــرایط فعلی باید نقدینگی موجود به سوی 
بخش های مولد کشــور هدایت و عطش بازار 

خودرو به شکل موثری کنترل شود.
زیان روز افزون خودروســازان با 

قیمت گذاری دستوری!
احمــد نعمــت بخــش دبیــر انجمن 
خودروسازان با انتقاد از قیمت گذاری دستوری 
خودرو، گفت: خودروســازان از سیستم قیمت 
گذاری دســتوری و ثابت نگه داشتن قیمت در 

درب کارخانــه تاکنون ضرر و زیان زیادی دیده 
انــد چرا که تفاوت زیادی بین قیمت کارخانه و 
حاشیه بازار وجود دارد. دبیر انجمن وارد کنندگان 
خودرو با تاکید بر اینکه خودروسازان در شرایط 
فعلی با کمبود نقدینگی مواجه هســتند، گفت: 
ادامه دار شــدن این روند در نهایت باعث تغییر 
روز افزون ضرر خودروساز ها و افزایش بدهی 
آن ها خواهد شــد؛ ادامه دار شدن قیمت گذاری 
دستوری آینده خودروســازی کشور را تحت 
تاثیر قرار می دهد. نعمت بخش بیان کرد: زمانی 
که قیمت کارخانه تغییر پیدا کند، خودروسازان 
می توانند کیفیت و تنوع محصولات را توســعه 
دهند. درحالی که اکنون شاهد کیفیت معمولی در 
خودروها هستیم در حالی که می توانیم  کیفیت 

را با افزایش قیمت تغییر دهیم.
حــالا در میــان ایــن اختــلاف نظرها، 
قیمت های بازار افسارگســیخته تر از قبل شده 
و از طرفی کاهش عرضه خودروســازان نیز بر 
این آشــفته بازار دامن زده است. در مجموع این 
اتفاقات باعث شــده تا عده ای از آشفته بازار این 
روز های کشور سو اســتفاده کرده و از آب گل 
آلود ماهی بگیرند. کارشناســان خودرو بر این 
باور هســتند که باید قیمت گذاری خودرو آزاد 
و از طرف دیگر واردات خودرو هم آزاد شــود، 
اینگونــه اختلاف قیمت بین بــازار و  کارخانه 

کاهش پیدا خواهد کرد. 

اولین تصمیم خودرویی  وزیر صمت؛ آزاد سازی قیمت گذاری خودرو!

گــروه اقتصادی- شهرســاحلی 
بندرعباس از دهه ها پیش بواسطه محصور 
شدن نهادهای نظامی از شرق و غرب آن، 
آنچنان که باید امکان توســعه نداشت و 
مدتی به سمت شمال پیشروی و رشد کرد 
اما اکنون با موانع جدی درزمینه پیشرفت 
و توســعه جمعیتی مواجه شده که برای 
خروج از این بن بست نیازمند یک حرکت 

جدید به سمت شرق بود.
در ســه دهــه اخیر نیــز طرح های 
توسعه در قالب شهرک علوی، آبشورک، 
پیامبراعظــم )ص( در بندرعباس به اجرا 
درآمــد که تا حدودی در جذب جمعیت 
موفق بود اما نتوانست سرریز جمعیتی را 
بطور کامــل در خود جای دهد و هرچند 
امروز هجوم به زمین های بافت فرســوده 
کم شــده اما دورنمای این شــهر نشــان 
می دهد که بایستی طرح های جدیدی ارایه 
شــود که درهمین راستا راه و شهرسازی 
اقدام به ســاخت جاده ســاحلی از شرق 

بندرعباس تا تیاب میناب کرد.
این نکته نیز حائز اهمیت است که از 
سال های قبل دانشگاه هرمزگان در شرق 
بندرعباس مســتقر شد و هم اکنون پیش 
بینی پارک های علم وفن آوری و ســایر 
تاسیســات تفریحی و گردشگری هم به 
این ســمت پیش رفته تا جمعیت درآینده 
برای گذران زندگی و اوقات فراغت خود 

از آن ها بهره مند شوند.
جاده ســاحلی برای توسعه 
جمعیت به سمت شرق بندرعباس 

کشیده شد
ابتدا تصور می شــد جاده ســاحلی 
شرق بندرعباس تا تیاب میناب برای کمک 
به اســتخرها و سایت های پرورش ماهی 
و میگو بوده اما مدیرکل راه وشهرســازی 
هرمزگان اعلام کرد: شاید تا بهره برداری 
کامل از جاده برای این طرح ها اســتفاده 
شــود اما زمانی که بحث ســکونت مردم 
شــکل گرفت این واحدها در داخل شهر 
قرارمی گیرنــد و ادامــه فعالیت آن ها هم 

متوقف می شود.
آرش رضایی افزود: ســاخت این 
جاده چندمنظوره بوده که یکی از اهداف 
آن توسعه صنعت پرورش آبزیان است اما 
در نهایت زمین های ساحلی برای جمعیت 
سرریز شهر بندرعباس درنظرگرفته شده 
که درآینده نزدیک، به این سمت هدایت 
می شــوند و ضمن داشتن شغل و کسب 
وکار به سکونت گاه دائمی تبدیل می شود.
وی ادامه داد: امروز شهر بندرعباس 
با کمبود زمین برای ساخت مواجه است 
و دیگر کشــش جمعیت موجود را ندارد 
و توســعه از ســمت شــمال وغرب هم 
امکان پذیر نیســت لذا بهترین مسیر ضلع 
شرقی شــهر بندرعباس بوده که تاکنون 
طرح زیرســاختی جاده به پایان رسیده و 
برای ســال های آینــده پیش بینی تکمیل 
آن و ســپس گسیل جمعیت به این سمت 

خواهد بود.
مدیرکل راه وشهرسازی هرمزگان، 
یکی از سیاست های توسعه به سمت شرق 

بندرعباس را کاهش قیمت زمین و ملِک 
عنوان کرد و اظهارداشت: درحال حاضر 
دیده شده خانه هایی با عمر کم تخریب و 

دوباره برج سازی می شود.
رضایــی افزود: این نشــان می دهد 
که ســوداگری در بخش مسکن در شهر 
بندرعباس وجــود دارد و برای افراد هم 
مقــرون به صرفه هســت کــه در همین 
ســکونتگاه های فعلی تولید ثروت کنند 
بنابراین برای شکســته شدن قیمت های 
مســکن، چاره ای جز گســترش شــهر 
به ســمت شــرق نداریم. مدیــرکل راه 
وشهرســازی هرمزگان اظهارداشت: این 
جاده ســاحتی با سختی و با وجود کمبود 
اعتبارات در دولت تدبیر و امید کلید خورد 
و امید می رود که توسعه شهر بندرعباس به 
شرق انتقال  یابد چرا که زمینه و زیرساخت 
به صورت طولی دارد و تا سال ها این رشد 
ادامه پیدا می کند. رضایی اضافه کرد: امروز 
در سطح شهر بندرعباس با سکونتگاه های 
فرســوده مواجه هســتیم که بــرای آن 
طرح هایی احیا شــده ولی تلاش می شود 
شــهر از این حالت بسته و محدود خارج 
و فضا برای ســاخت وسازهای مناسب 
مســکن در ابعاد بزرگتر صورت گیرد که 

مستلزم حرکت به سمت شرق است.
۲۸ کیلومتر از جاده ســاحلی 

شرق بندرعباس احداث شده است
قطعــه نخســت بزرگراه شــرقی 
ســاحلی بندرعباس به سمت بندر تیاب 
میناب به طول افزون بر ۸۰ کیلومتر بوده که 

مرحله اول آن به طول ۲۸ کیلومتر توسط 
شهرداری بندرعباس احداث شده است.

طبق اظهارات معاون سابق عمرانی 
شــهرداری بندرعباس در ســال ۹۷ سه 
پیمانکار همزمان مشــغول فعالیت بودند 
تا قطعه نخســت بزرگــراه بندرعباس به 
بندرتیاب را به سرانجام برسانند که افزون 
بر یکهزار و ۵۰۰ میلیارد ریال قرارداد برای 
انجام این مرحله با پیمانکاران منعقد شد 
و قطعه های بعدی بزرگراه توســط اداره 
کل راه و شهرســازی هرمزگان در دست 

مطالعه است.
معاون امــور عمرانی اســتانداری 
هرمزگان در این خصوص اظهارداشــت: 
برای احــداث این جاده ســاحلی که تا 
آخریــن مد دریا حــدود ۵۰۰ متر فاصله 
دارد؛ با رعایت الزامات زیست محیطی و 
اکولوژیکی ساخت شده تا مشکلی بوجود 
نیاید و رفت وآمد از این مســیر تسهیل و 
راحت صورت گیرد. به گفته رضا مدرس، 
این مســیر به طــول ۸۰ کیلومتر و عرض 
۱۱۰متــر، در آینده بار ترافیکی ورودی و 
خروجی شــرق بندرعباس را از بزرگراه 
کنونی بندرعباس به رودان کاهش خواهد 

داد.
وی یادآورشــد: در واقــع فاصله 
طولــی بندرعباس تا تیــاب میناب ۱۲۵ 
کیلومتر بوده که با ســاخت و راه اندازی 
این مسیر ســاحلی، ۳۰ کیلومتر از مسیر 

کوتاه تر می شود.
جانمایــی بیــش از ۶ هــزار 

هکتار زمین در نوار ساحلی شرق 
بندرعباس

نوار ســاحلی شــرق بندرعباس به 
عنــوان دروازه ورودی به مکران به بندر 
تیاب متصل می شــود که با ســاخت این 
محور، ۳۰ کیلومتر از مســیر مواصلاتی 
بندرعباس به بندر تیاب کوتاه تر می شود.

استاندار هرمزگان گفت: در مرحله 
نخســت این طرح از انتهای بلوار خلیج 
فارس تا دانشگاه هرمزگان بیش از ۶ هزار 
هکتــار زمین برای فضای گردشــگری، 
ســاخت شــهرک های جدید و استقرار 
ســرمایه گذاری در بخش های شیلاتی و 

صنعتی جانمایی می شود.
فریدون همتی افزود: هزینه اجرای 
مرحله نخست خط ساحلی بندرعباس به 
تیــاب به طول ۲۸ کیلومتر از محل مالیات 
بر ارزش افزوده تامین شده که ۲۴ کیلومتر 
آن از از انتهــای بلــوار خلیج فارس تا پل 
شــور دوم به طول ۱۸ کیلومتر و مســیر 
دیگر نیز تا دانشــگاه هرمزگان به طول ۶ 
کیلومتر بوده اســت. وی بیان داشت:  در 
این مرحله برای دسترســی آسان مردم به 
سواحل شرقی بندرعباس بلوار ۲۴ متری 
به عنوان بزرگترین بلوار منطقه و همچنین 
بزرگراهی به عرض ۱۱۰ متر در چند خط 

ساخته شده است.
استاندار هرمزگان یادآورشد: در این 
طرح مسیرهای پیاده رو، دوچرخه رو، کند 
رو به صورت چهار خط رفت و چهار خط 

برگشت پیش بینی شده است.
ساختاری  شهری  بندرعباس 

ساخته نشده دارد
شــهردار بندرعباس نیز در برابر این 
پرســش که بســیاری از مشکلات مزمن 
این شهر بویژه در محله ها همچنان دست 
نخــورده باقــی مانده یا به انــدازه کافی 
و مــورد انتظار تغییر نکرده، پاســخ داد: 
شــهر بندرعباس در حقیقت ساختاری 
ســاخته نشــده دارد که نشــان می دهد 
زیرســاخت های آن متناســب با توسعه 

جمعیتی و کالبدی شهر نیست.

عباس امینــی زاده افزود: جمعیت 
شهر بندرعباس از ابتدای انقلاب تاکنون 
حداقل ۱۰ برابر شده و از ۴۰ تا ۵۰ هزار نفر 
در سال  ۱۳۵۷به حدود ۵۸۰ تا ۶۰۰ هزار 
نفر درسال ۹۹ رسیده اما واقعیت اینست 
که متناســب با این رشد سریع جمعیت 
پس از انقلاب، زیرساخت های عمرانی، 
رفاهــی، خدماتی و حمل ونقلی آن ارتقا 

پیدا نکرده است.
وی، ضمن اســتقبال از توسعه شهر 
به سمت شــرق اظهارداشت: ۴۳ درصد 
مســاحت بندرعباس را  بافت فرسوده و 
سکونت گاه غیررسمی تشکیل می دهد که 
اکنون حاشــیه نشینی در آن تحت کنترل 
درآمده و از بیشــتر شــدن آن جلوگیری 
شده اســت. به گفته شهردار بندرعباس، 
همه شهرها با چنین چالشی مواجه هستند 
ولی این نسبت زیاد بر توسعه شهری مرکز 
استان تاثیر منفی گذاشته لذا انتظار می رود 
طرح های جدیدی برای همچون احداث 

جاده ساحلی در شــرق بندرعباس برای 
بــرون رفت این شــهر از فضای موجود 

اجرا شود.
شــهری  مشــکلات  رفــع 
بندرعباس با توسعه نوار ساحلی 

درشرق
نبود مدیریت یکپارچه شــهری و 
قوانین و مقررات قدیمی شــهری که سال 
۱۳۳۴ مصوب شــده بخشی ازمشکلات 
بخش شهری بندرعباس است که در کنار 
آن مهاجرپذیری و تجمع خرده فرهنگ ها 
نیز اگر به درستی مدیریت نشود می تواند 
تهدیدها و چالش های دیگری به شــمار 

بیایند.
بندرعباس شهری پرجاذبه و دارای 
مشــاغل مختلــف و همچنین جمعیت 
مهاجر از سراســر کشور است و هر روز 
به جمعیت آن برای داشتن شغل و کسب 
و کار بیشتر می شود لذا ضمن عنوان کلان 
شــهر دارای محدودیت های توســعه ای 

بوده که با توسعه شهر به شرق بسیاری از 
مشکلات شهری آن رفع می شود.

درحال حاضر شــهر بندرعباس در 
ابعاد ۲۵ در چهار کیلومتر است که با طرح 
توســعه به سمت شرق، مساحت آن به ۲ 
برابر خواهد رسید و شهر از مسیر ساحل 

به صورت طولی امتداد می یابد.
»هرمزگان ســه بندر کوچک تیاب، 
ســیریک و جاسک در ســواحل مکران 
دارد که در راستای اقتصاد مقاومتی و سند 
توسعه ســواحل مکران باید توسعه داده 
شــود. بندرتیاب آخرین نقطه از ساحل 
مکــران در بخــش غربــی در هرمزگان 
است.ظرفیت های اقتصادی، کشاورزی، 
شیلاتی در منطقه نیز فرصت مناسبی برای 

توسعه این بندر است.
بنــدر تیاب در فاصله ۲۶ کیلومتری 
غرب شهر میناب و ۱۲۵ کیلومتری شرق 
بندرعباس قرار دارد و یکی از بنادر تجاری 

قدیمی هرمزگان به شمار می رود.«

گــروه اقتصــادی -مدیرعامل 
سازمان بنادر ودریانوردی گفت: تاکنون 
هیچ شــرایطی باعث حتی یک ســاعت 
توقف و رکود بنادر تجاری کشور نشده 
و تمامی فعالیت ها در اسکله ها و بنادر به 

صورت شبانه روزی فعالیت می کنند.
محمد راســتاد در ســفر یک روزه 
به اســتان هرمزگان به همــراه مدیرکل 
بنادر و دریانوردی اســتان هرمزگان، از 
بخش های مختلف بندر شهید رجایی از 
جمله ترمینال های کانتینری و فله بازدید 
کــرد و در جریان آخریــن فعالیت ها و 

پروژه های این بندر قرار گرفت.
محمــد راســتاد در بازدید از بندر 
شهید رجایی در بندرعباس با بیان اینکه 
تمامی فعالیت ها در بنادر تجاری کشــور 
به صورت شبانه روزی و بدون وقفه برای 
بارگیری انواع محموله های صادراتی و 
تخلیه محمولــه های وارداتی در جریان 
اســت، عنوان کرد: از ابتدای سال جاری 

تاکنون در تمامی بنادر تجاری کشور که 
دارای ظرفیت ۲۴۶ میلیون تن هســتند، 
بالغ بــر ۷۰ میلیون تن تخلیه و بارگیری 

انواع کالاها صورت گرفته است.
وی ادامه داد: هیچ شــرایطی باعث 
نشده حتی یک ساعت بنادر کشور دچار 
رکود و توقف شوند و تمامی اسکله ها و 
بنادر برای تخلیه و بارگیری انواع محموله 

ها فعال هستند.
و  بنــادر  ســازمان  مدیرعامــل 
دریانــوردی افــزود: در بنادر اســتان 
هرمزگان به ویژه در بندر شــهید رجایی 
به عنوان بندر اصلی کشــور نیز فعالیت 
هــا بی وقفه ادامه دارد و از ابتدای ســال 
جاری تاکنون بالغ بر ۳۶ میلیون تن تخلیه 
و بارگیری کالا و ۶۷۰ هزار TEU تخلیه 

و بارگیری کانتینر در بندر شــهید رجایی 
صورت گرفته است.

راستاد تاکید کرد: علی رغم تمامی 

تحریــم ها و تهدیداتی کــه به صورت 
ناعادلانــه و غیــر قانونی بر کشــور ما 
تحمیل شــده اســت و تلاش هایی که 

برای ایجاد مشــکل در زمینــه فعالیت 
های بندری کشــور ما صورت می گیرد 
اما روند حمــل و نقل و تجارت دریایی 
 کشور در همه بنادر کاملًا فعال و در حال 

انجام است.
وی خاطرنشــان کرد: فعالیت ها و 
پروژه های توســعه ای در بنادر کشــور 
نیز بــا قوت به پیش می رونــد و عمدتاً 
در چارچــوب برنامه زمان بندی صورت 
گرفته در حال اجرا هســتند و به واسطه 
این ســرمایه گذاری هــا ظرفیت های 
جدید در بنادر کشور ایجاد خواهد شد.

معاون وزیر راه و شهرسازی اظهار 
داشــت: بخشی از این سرمایه گذاری ها 
توســط سازمان بنادر و دریانوردی برای 
ایجاد زیربناها و زیرساخت های بندری 

انجام شــده و بخش قابل توجهی از آن 
نیز ســرمایه گذاری بخش خصوصی در 
راستای ایجاد روبناها و تجهیزات بندری 

است.
راستاد یادآور شد: امیدواریم تعداد 
قابل توجهی از این پروژه ها تا پایان سال 

جاری به بهره برداری برسند.
مدیــر عامــل ســازمان بنــادر و 
دریانــوردی با همراهی مدیر کل بنادر و 
دریانوردی هرمزگان از بخشهای عمرانی، 
نفتی و سرمایه گذاری بندر شهید رجایی 
از جمله روند احداث ســاختمان مرجع 
دریایــی، پایانه کانتینری و روند تخلیه و 
بارگیــری کالا در بزرگترین بندر تجاری 

کشور بازدید کرد.
و  بنــادر  ســازمان  مدیرعامــل 
دریانوردی در ادامه جهت بررسی روند 
ارائــه خدمات در بندر امام خمینی )ره(، 
اســتان هرمزگان را به مقصد خوزستان 

ترک کرد.

گروه اقتصادی -رئیس اداره نظارت 
بر بــازار بورس هــای کالایی ســازمان 
بورس اعلام کــرد: در پی اصلاح موادی 
از دســتورالعمل »پذیرش انبار و صدور، 
معامله و تسویه گواهی سپرده کالایی« در 
هیئت مدیره سازمان بورس، توثیق گواهی 
ســپرده کالایی به طــور قابل ملاحظه ای 

عملیاتی شد.
مهدی زمانی سبزی گفت: طبق مفاد 
دستورالعمل پذیرش انبار و صدور، معامله 
و تسویه گواهی سپرده کالایی، وثیقه گذار 
به منظور توثیق گواهی سپرده کالایی پس 
از تکمیل فرم هــای مربوطه وفق فرمت 
شــرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهادار و تســویه وجوه نسبت به ارسال آن 

به شرکت مذکور اقدام می کند.
مهــدی زمانی ســبزی اضافه کرد: 
همچنین وثیقه گیر نیز می تواند با داشــتن 
وکالتنامه رســمی متضمن اعطای اختیار 
توثیق گواهی ســپرده کالایی مربوطه، به 

نمایندگی از وثیقه گذار نســبت به تکمیل 
فرم های مذکور و ارســال آن به شــرکت 
ســپرده گذاری مرکــزی اوراق بهادار و 

تسویه وجوه اقدام کند.
تغییــرات اعمــال شــده در 

دستورالعمل
وی توضیــح داد: از تغییرات اعمال 
شده در دستورالعمل می توان به نقش دهی 
به کارگزار ناظــر و امکان فروش گواهی 
توثیق شــده علاوه بر وثیقه گیر، توســط 
وثیقــه گذار نیز اشــاره کرد؛ به نحوی که 
در صورت فروش گواهی ســپرده کالایی 
توثیق شده توسط وثیقه گذار یا وثیقه گیر، 
شرکت سپرده گذاری مرکزی پس از انجام 
فرآیند تسویه، وجوه مربوطه را به حساب 
کارگزار ناظر منظور می کند. کارگزار ناظر 
هم مکلف است وجه فروش را به حساب 

وثیقه گیر واریز کند.
کارکردهــای توثیــق گواهی 

سپرده
رئیــس اداره نظــارت بــر بــازار 

بورس هــای کالایی ســازمان بورس با 
اشاره به کارکردهای توثیق گواهی سپرده 
گفت: از این کارکردها، می توان به امکان 
اخذ تســهیلات بانکی به پشتوانه گواهی 

توثیق شــده در شرکت ســپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه نام 
برد.   مهدی زمانی ســبزی، تصریح کرد: 
گواهی سپرده کالایی که به پشتوانه قبض 
»انبار پذیرفته شده« امکان معامله در بورس 
کالا را دارد، معــرف میزان مشــخصی از 
کالای ســپرده  شده در انبار است؛ تاکنون 
با پذیرش انبارهــای تخصصی، گواهی 
ســپرده انواع محصولات کشــاورزی از 
قبیل زیره، زعفران، پسته و کشمش قابلیت 

معامله داشته اند.
پذیرش خزانــه ۴ بانک برای 

سپرده گذاری
وی افــزود: علاوه بر این با پذیرش 
خزانه چهار بانک رفاه، سامان، صادرات و 
ملت، امکان سپرده گذاری سکه بهار آزادی 
نیز فراهم شــده و داد و ســتد آن در قالب 

گواهی سپرده کالایی در بین فعالان بازار 
سکه طلا تسهیل شده است.

رئیــس اداره نظــارت بــر بــازار 
بورس هــای کالایی ســازمان بورس در 
ادامــه خاطر نشــان کرد:  اگــر هدف از 
توثیق، اخذ تسهیلات بانکی باشد، توثیق 
گواهی ســپرده کالای کشاورزی به دلیل 
تاریخ محدود معاملاتــی آنها برای اخذ 
تســهیلات کوتاه مدت همچون سرمایه 
در گردش کاربرد دارد. این درحالی است 
که اعطای تســهیلات بلندمدت تر برای 
دارایی هــای پایه ماندگارتر مانند ســکه 
طلا امکان پذیر اســت. زمانی ســبزی در 
پایان بیان کرد: بدیهی اســت، اصلاحات 
دستورالعمل مطابق آنچه بیان شد »امکان« 
توثیق گواهی ســپرده را در بازار سرمایه 
میســر کرده و اعطای هرگونه تسهیلات 
بانکی و مدیریت ریســک ناشــی از آن 
با رعایت مقررات نظــام بانکی و مطابق 
سیاست گذاری ناظر بازار پول خواهد بود.  

مدیرعامل سازمان بنادر ودریانوردی خبر داد:

استمرار شبانه روزی فعالیت های بنادر تجاری کشور

رئیس اداره نظارت بر بازار بورس های کالایی سازمان بورس :

امکان سپرده گذاری سکه بهار آزادی فراهم شد

شهر ساحلی بندرعباس که امروز جمعیت آن به حدود ۶۰۰ هزار نفر رسیده و به یک کلان شهر تبدیل شده، برای خروج از حصار بافت فرسوده و سکونت گاه های غیررسمی 
وهمچنین سرریزشدن جمعیت به سوی آن، اقدام به توسعه از سمت شرق با احداث نوار ساحلی به تیاب میناب با عنوان دروازه ورودی و طلایی مکران کرده است.

توسعه شرق بندرعباس با اتصال 
نوارساحلی به دروازه مکران

بعد از هشت ماه وقفه؛

سفر دریایی بین المللی از بنادر 
ایران آغاز شد

مدیرکل راه وشهرسازی هرمزگان، یکی از سیاست های توسعه به سمت شرق بندرعباس را کاهش قیمت زمین و 
ملِک عنوان کرد و اظهارداشت: درحال حاضر دیده شده خانه هایی با عمر کم تخریب و دوباره برج سازی می شود.
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گــروه اقتصــادی - خــط مســافربری دوبــی بــه بندرلنگــه کــه به 
علــت شــیوع ویــروس کرونــا از ســال گذشــته با وقفــه مواجه شــده بود، 
 از ایــن پــس بــه صــورت منظم در هــر هفتــه مســافران دریایــی را جابجا 

می کند.
هفتم اسفند ماه سال گذشته بود که حرکت خطوط بین المللی مسافربری ایران 
به سمت بنادر کویت و امارات به دلیل گسترش شیوع کرونا در ایران از سوی این 

کشورها متوقف شد.
ســفرهای بین المللــی دریایی تا پیش از شــیوع ویروس کرونــا بین بندر 
»شــهیدباهنر« در بندرعباس و »شــارجه« در امارات، همچنین بین »بندر لنگه« در 
استان هرمزگان و »دبی« در امارات و بین »خرمشهر« در استان خوزستان و »کویت« 

انجام می شد.
امروز کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران خبر داد: باتلاش و پیگیری های 
مســتمر کشــتیرانی والفجر از مراجع ذیصلاح خط مســافری دوبی- بندرلنگه با 
شــناورهای تندرو کاتامــاران به صورت منظم و هفتگــی و با رعایت حداکثری 
پروتکل های مقرر از ســوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی راه اندازی 

شد.
بر این اســاس تمامی مســافرین با به همراه داشتن تست عدم ابتلا به بیماری 
کرونا و دارا بودن ملزوماتی از قبیل: ماســک و دســتکش بــر روی صندلی های 
علامت گذاری شــده سفر خود را آغاز می کنند و تا پایان سفر با رعایت حداکثری 

پروتکل ها سفر خود را به انجام می رسانند.
بر اساس اعلام شرکت کشتیرانی والفجر، با توجه به استاندارد بالای اجرای 
پروتکل های بهداشــتی در شــناورهای مسافری این شــرکت و با توجه به نظم و 
انضباط هنگام ســوار و پیاده شــدن مسافرین و در طول ســفر، مقامات بندری و 
بهداشــتی امارات متحده عربی نسبت به فعال سازی مجدد خط بندرلنگه- دوبی 

همکاری لازم را داشتند.
بنا بر دســتور ســتاد ملی مقابله با شیوع کرونا، سالن مسافری شناور نگین به 
عنوان یکی از شــناورهای مسافری شرکت کشــتیرانی والفجر با وجود دارا بودن 

گنجایش ۲۳۵ نفر مسافر تنها پذیرای ۱۰۰ نفر مسافر است.
 قیمت بلیت ســفر با شناورهای مسافری شرکت کشتیرانی والفجر در مسیر 

دوبی-بندرلنگه و بالعکس، ۵۰ درصد ارزان تر از سفرهای مشابه هوایی است.
طی این ســفرها هر مســافر می تواند از مزایای حمل رایگان تا ۴۰ کیلو بار 
بهره مند شــود، این در حالی است که مسافرین مجاز به حمل ۲۰۰ کیلو بار در این 
ســفرها هستند.این سفرها به صورت منظم و هر هفته طبق برنامۀ اعلامی در حال 

انجام است .


